
 ستخلص البحثم
أيم ثُذ عجذ الله انجششي   اسن الباحثة

 اسزحذاس يؤصشاد نٍَٕخ عهى انغشصح انًزمبطعخ يٍ انًلاثس انزشاصٍخ عنواى البحث
               كهٍخ انزشثٍخ نلالزصبد انًُضنً ٔانزشثٍخ انفٍُخ ثغذح عبيعخ انًهك عجذ انعضٌض                                                   جهة البحث

َغلاء ثُذ سٍذ انشًًٍ                                        .سعذٌخ ثُذ حسٍ عًبس   د.د  الوشرف على البحث
انغًع ثٍٍ فٍ انزطشٌض ٔانصجبغخ ٔرنك ثبنزطشق إنى ربسٌخ انغشص انًزمبطعخ  هوضوع البحث

رنك يٍ خلال دساسخ الأصٌبء فً انعبنى ٔثٍٍ ربسٌخٓب ٔإَٔاعٓب فً رشاس يًهكزُب انحجٍجخ ٔ
ٔانمطع انزشاصٍخ انزً رحزٕي عهى انغشصح انًزمبطعخ ٔانزعشف عهى يسًٍبرٓب انزمهٍذٌخ فً يُطمخ 

يكخ انًكشيخ ،أيب فٍ انصجبغخ فمذ رًضم فً انزعشف عهى انصجغبد انطجٍعٍخ انزً اسزخذيزٓب 
اس انغشصح انًزمبطعخ ثشكم انًشأح ٔالاسزفبدح يُٓب فً اسزحذاس يؤصشاد نٍَٕخ رسبعذ فً إظّ

ٌكسجٓب انغًبل فً الأنٕاٌ ٔانزصًًٍبد انًكزسجخ يٍ طجٍعخ يًهكزُب انضاخشح ثكم يعطٍبد 
 انغًبل

ٔيٍ يضأعخ ْزٌٍ انفٍٍُ انعشٌمٍٍ أسدَب انعٕدح إنى انزشاس الأصٍم ٔإنى انطجٍعخ فًٍ انزشاس 
( فٍ انصجبغخ انطجٍعٍخ)ٌ انغًبل ٔيٍ انطجٍعخ رسزًذ الأنٕاٌ ثشْب( فٍ انزطشٌض)رسزًذ انًشأح 

: ٔنمذ رًضهذ أًٍْخ انجحش فً .ٔكهُب أيم أٌ رخشط ْزِ انًضأعخ ثعهى ٌُزفع ثّ
. انًسبًْخ فً رٕصٍك ربسٌخ انغشص انزمهٍذٌخ ثًُطمخ انجحش يزًضهخ فً انغشصح انًزمبطعخ-1
َطمخ انجحش رسهٍط انضٕء عهى ثعض انصجغبد انطجٍعٍخ انًزٕفشح فً انجٍئخ انسعٕدٌخ ثى-2

ٔكبَذ يٍ أْى َزبئظ  .ٔاسزخذايٓب كًؤصشاد نٍَٕخ فً إخفبء ثعض عٍٕة انغشصح انًزمبطعخ 
انزأصٍشاد انهٍَٕخ ٔأٌ  أٌ نشكم انغشصح انًزمبطعخ نّ علالخ ثًسًٍبرّ فً يُطمخ انجحش،انجحش 

ل انًسزخذيخ يٍ انصجغبد انطجٍعٍخ ثًُطمخ انجحش نٓب انمذسح عهى إخفبء ثعض عٍٕة انشك
. انُٓذسً نهٕحذح انضخشفٍخ

ٔلبيذ انجبحضخ ثطشػ ثعض انزٕصٍبد يٍ أًْٓب الاْزًبو ثبنعٕدح إنى كم يب ْٕ طجٍعً ٔرنك 
يٍ خلال انعٕدح إنى اسزخذاو انصجبغبد انطجٍعٍخ نهحذ يٍ انزهٕس انجٍئً ٔرٕصٍخ انجبحضٍٍ فً 

د انزبسٌخٍخ انخبصخ ثفٍ يغبل عًع اَصبس ٔانًمزٍُبد انزبسٌخٍخ ثبنغًع ٔانزٕصٍك نهًمزٍُب
انزطشٌض ثغًٍع أسبنٍجّ ٔأشكبنّ حزى ٌكٌٕ يشعع نكم يٍ أساد الاطلاع  عهٍخ  خصٕصب َٔحٍ 

َغذ لهخ انزٕصٍك انزبسٌخً فً يغبل أشغبل انُسٍظ ٔعهى ٔعّ انخصٕص فٍ انزطشٌض فً 
 . حشانًًهكخ انعشثٍخ انسعٕدٌخ ٔاَزٓى انجحش ثمبئًخ انًشاعع انًسزخذيخ ٔيلاحمبد انت
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The study aims to combine the art of embroidery, and dyeing by delving in the 

history of cross-stitch in the world and comparison it with the history and types of 

heritage in our lovely Kingdom. These can be done through the study of fashion and 

traditional pieces, which contains the cross-stitch and the identification of traditional 

denominations in Mecca region. The art of dyeing was identify by the natural dyes 

which used by women and the use of effects in the development of color will help to 

show in cross-stitch gives beauty in the colors and designs gained from the very 

nature of our kingdom, , which rich with the beauty. 

 It is technocracy match those we are to get back to the ancient heritage and to the 

inherent nature of women is derived heritage (the art of embroidery) and the nature of 

beauty derived color proof (the art of natural dyeing) and we hope to come out of 

these benefits by combining the knowledge. We have been in the importance of 

research:  

1 - To contribute to the documented history of traditional stitches in research in the 

form of cross-stitch.  

2 - To shed light on some of the natural dyes available in the environment in the Saudi 

Research and Kmwtherat use color to hide some of the shortcomings by cross-stitch. 

It was one of the most important results of research that form a cross-stitch Bmsmyate 

relationship in the area of research, and that the effects of colors of natural dyes used 

in the research have the ability to hide some of the deficiencies in the physical layout 

of the decorative unit. 

  The researcher put some of the recommendations of the most important 

concern to return to what is normal and that by returning to the use of natural dyes to 

reduce environmental pollution and the recommendation of researchers in the 

collection of antiquities and historical collections combination of acquisitions and 

documentation of historical art of embroidery for all methods and forms so that 

anyone who wishes to Repertoire found particularly as we find the lack of 

documentation in the area of the historic fabric of work and in particular the art of 

embroidery in Saudi Arabia and ended the search for a list of references and 

prosecutions research. 

 


